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REVISTA PRESEI 
 

 Ministerul Muncii: S-a adus în atenţia preşedintelui că Legea salarizării se aplică etapizat, pânâ în 2020 
Ministrul Muncii şi Justiţiei Sociale, Olguţa Vasilescu, i-a precizat preşedintelui Klaus Iohannis, la întâlnirea de 
marţi, că Legea salarizării se aplică etapizat, pânâ în 2020, „atunci când vor fi eliminate inechităţile din sistem”, 
potrivit unui comnicat MMJS. 
„S-a adus în atenţia preşedintelui faptul că Legea 153/2017 se aplică etapizat, până în anul 2022, moment la care 
vor fi eliminate inechităţile din sistem, inechităţi apărute de-a lungul anilor şi care nu au putut fi corectate dintr-o 
dată, tocmai fiindcă dezechilibrele erau atât de mari încat corectarea lor imediată ar fi presupus un efort bugetar 
nesustenabil”, se arată într-un cominicat remis, marţi, de reprezentanţii MMJS. 
Potrivit sursei citate, cheltuielile cu salarizarea au crescut cu 12 miliarde de lei în anul 2017 faţă de 2016 şi au 
însemnat majorări cuprinse între 10% şi 50%, doar în anul 2017, pentru diferite categorii de bugetari. 
„Menţionăm, de asemenea, că întoarcerea sarcinii fiscale, efectuată ulterior majorărilor din anul 2017, de care am 
amintit, a fost acoperită de majorarea de 25% de la 1 ianuarie 2018, acordată întregului sistemul bugetar, care a 
condus, de asemenea, şi la o creştere de aproximativ 4% a veniturilor nete, mai puţin pentru cei 3% dintre 
bugetari care depăşeau până şi grila stabilită pentru anul 2022. Reamintim, totuşi, faptul că transferul 
contribuţiilor nu are nicio legătură cu Legea salarizării, ci este prevăzut de Codul Fiscal”, se arată în comunicatul 
MMJS. 
Potrivit MMJS, în ceea ce priveşte ordonanţele de urgenţă prin care au fost modificate Legile 152 şi 153 din 2017, 
„faţă de care preşedintele României şi-a exprimat îngrijorarea, îl asigurăm că amendamentele adoptate de 
Parlament nu au afectat echilibrul Legii salarizării, ba chiar au condus la scăderea procentului celor care au suferit 
ajustări ale veniturilor nete de la 3% la 1%, printre aceştia numărându-se şi majoritatea angajaţilor Administraţiei 
Prezidenţiale”, se mai arată în comunicat MMJS. 
De asemenea, în ceea ce priveşte creşterea inflaţiei, menţionată de preşedinte, reprezentanţii MMJS precizează 
că speră că preşedintele nu consideră că aceasta s-ar produce din cauza majorărilor salariilor şi pensiilor şi nu 
sugerează soluţii precum cele adoptate în anul 2009 de Guvernul Boc şi îi recomandă o discuţie aplicată şi corectă 
cu oficialii Băncii Naţionale a României, pentru a descoperi multitudinea şi complexitatea cauzelor interne şi 
externe care stau la baza evoluţiei inflaţiei. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Sindicat: 450 de deţinuţi au fost evacuaţi de urgenţă săptămâna trecută din Penitenciarul Iaşi pentru că exista 
risc să se prăbuşească imobilul 
ANP a dispus, săptămâna trecută, evacuarea de urgenţă a Corpului A al Penitenciarului Iaşi, acesta fiind clasificat 
de la începutul anului 2017 în clasa de risc seismic I şi populat cu peste 450 de deţinuţi, anunţă, miercuri, 
Federaţia Sindicatelor din Administraţia Naţională a Penitenciarelor (FSANP). 
Sindicaliştii spun că această clădire de detenţie, deşi are un risc ridicat de prăbuşire şi pune astfel în pericol viaţă 
personalului şi a deţinuţilor pe care-i adăposteşte, nu se află pe lista de investiţii şi de modernizare a sistemului 
penitenciar, cu toate că situaţia era cunoscută de către ministrul Justiţiei. 
"Corpul A al Penitenciarului Iaşi are cinci secţii de deţinere şi este o construcţie fără fundaţie cu parter şi un etaj, 
iar în prezent încă mai este populat cu peste 100 de deţinuţi, nefiind posibilă relocarea acestora în zona Moldovei, 
din lipsa de spaţii. Conform estimărilor noastre bazate pe suprafaţa construită şi raportate la nivelul de siguranţă 
a deţinerii specific regimului de detenţie semi-deschis, estimăm că reabilitarea acestui corp de clădire ar costa 
aprox. 7 milioane de euro, iar reconstrucţia aprox. 4,5 milioane de Euro, după reproiectarea pentru aproximativ 
250 de deţinuţi şi cu respectarea standardului de 4mp/deţinut', se arată într-un comunicat de presă al Federaţiei 
Sindicatelor din Administraţia Naţională a Penitenciarelor (FSANP). 
Sindicaliştii reamintesc că oficialii CEDO au cerut modernizarea penitenciarelor şi spun că acest proces a fost 
"subminat" de către actualul ministru al Justiţiei, care a dispus reducerea la jumătate a investiţiilor în 
modernizarea penitenciarelor, de la 7,7 milioane lei la 3 milioane lei, conform datelor din raportul de activitate al 
ANP.5 
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"Raportat la costurile estimate pentru premierea infractorilor – între 370 şi 550 de milioane de euro – anunţată 
insistent de către ministrul justiţiei, acest caz demonstrează că investiţiile în modernizarea penitenciarelor sunt 
blocate intenţionat, deşi astfel s-ar rezolva problema de fond a condiţiilor de detenţie. Cu 550 de milioane de 
euro s-ar putea (re)construi 122 de corpuri de clădire pentru câte 250 de deţinuţi cazaţi în condiţii 
corespunzătoare, ceea ce ar însemna 30.500 de locuri de cazare. La momentul actual numărul total al deţinuţilor 
este de 22.830", concluzionează FSANP. 
Federaţia revine cu cererea de demitere a lui Tudorel Toader pentru incompetenţă şi indolenţă şi cere alocarea 
urgentă de fonduri pentru modernizarea sistemului penitenciar. 
În plus, sindicaliştii spun că, de săptămâna viitoare, vor anunţa calendarul protestelor generale. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 CSM cere CSAT comunicarea hotărârii din 2005. Solicitări şi către PÎCCJ, Ministerul Justiţiei, instanţe 
Plenul CSM a decis, în şedinţa de miercuri, transmiterea către CSAT a unei solicitări de comunicare a hotărârii din 
2005 care a stat la baza protocoalelor. Consiliul a cerut protocolul încheiat în 2003 între SRI şi PNA, dar şi un punct 
de vedere de la MJ privind protocolul SRI-PÎCCJ. 
Plenul CSM a decis, în şedinţa de miercuri: 
"Transmiterea către Consiliul Superior al Magistraturii a protocoalelor încheiate cu structuri/servicii de informaţii 
în materialitatea lor de către instituţiile din cadrul sistemului judiciar care au comunicat existenţa unor asemenea 
protocoale. 
Transmiterea unei solicitări către instituţiile emitente în vederea demarării procedurilor necesare pentru 
declasificarea protocoalelor. 
Emiterea unei adrese la Parchetul de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie pentru a se comunica dacă 
Protocolul încheiat în 2009 între Ministerul Public şi Serviciul Român de Informaţii (declasificat) a fost denunţat în 
mod formal şi prin ce act. 
Transmiterea unei solicitări către Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie şi curţile de apel pentru a comunica dacă au 
existat sau există protocoale clasificate încheiate între instanţe şi parchete. 
Emiterea unei adrese către Ministerul Justiţiei pentru a exprima un punct de vedere cu privire la efectele şi 
conţinutul Protocolului încheiat în 2009 între Ministerul Public şi Serviciul Român de Informaţii. 
Transmiterea unei solicitări către CSAT în vederea comunicării Hotărârii nr. 17/2005, iar în situaţia în care 
hotărârea are caracter secret, să se aprecieze asupra desecretizării. 
Emiterea unei adrese către Parchetul de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie de a comunica protocoalele 
menţionate la art. 64 alin. (2) din Protocolul încheiat în 2009 între Ministerul Public şi Serviciul Român de 
Informaţii precum şi Protocolul încheiat în anul 2003 între Parchetul Naţional Anticorupţie şi Serviciul Român de 
Informaţii, precum şi luarea măsurilor necesare în vederea desecretizării acestora. 
Transmiterea unei solicitări către Parchetul de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie pentru a comunica: 
-dacă au fost constituite echipe operative mixte, numărul acestora, data constituirii precum şi aria de acţiune a 
acestora sub aspectul activităţilor procedurale întocmite 
-dacă a existat un flux de informaţii şi s-au realizat comunicările prevăzute la art. 6 din Protocolul încheiat în 2009 
între Ministerul Public şi Serviciul Român de Informaţii, aria acestor comunicări, numărul şi data acestora 
-dacă au existat comunicări în temeiul art. 7 alin. (1) din Protocolul încheiat în 2009 între Ministerul Public şi 
Serviciul Român de Informaţii, cu excepţia infracţiunilor prevăzute în Legea nr. 51/1991. 
-dacă s-au întocmit rapoarte de evaluare periodică cu privire la criteriile de aplicare a Protocolului încheiat în 2009 
între Ministerul Public şi Serviciul Român de Informaţii şi comunicarea acestora 
-instituţiile din cadrul sistemului judiciar către care a fost înaintat Protocolul încheiat în 2009 între Ministerul 
Public şi Serviciul Român de Informaţii. 
-instituţia la iniţiativa căreia s-a realizat încheierea Protocolului încheiat în 2009 între Ministerul Public şi Serviciul 
Român de Informaţii. 
-dacă există acte adiţionale sau acte subsecvente la Protocolul încheiat în 2009 între Ministerul Public şi Serviciul 
Român de Informaţii", se arată în decizia Plenului. 
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În cadrul şedinţei CSM de miercuri s-a propus şi sesizarea Inspecţiei Judiciare în vederea efectuării unui control 
tematic la parchete, cu privire la modalitatea de aplicare a Protocolului încheiat în 2009 între Ministerul Public şi 
Serviciul Român de Informaţii, însă votul pe acest subiect va fi realuat în următoarea şedinţă a CSM. 
Serviciul Român de Informaţii (SRI) a publicat, vineri, protocolul din 2009 încheiat între SRI şi Parchetul General, în 
baza căruia Serviciul Român de Informaţii a acordat asistenţă procurorilor, timp de 7 ani. 
Protocolul dintre Parchetul General şi SRI a fost semnat în 4 februarie 2009 de Tiberiu Niţu (prim-adjunct al 
Procurorului general) şi Florian Coldea (prim adjunct al directorului SRI) şi aprobat de Laura Codruţa Kovesi 
(procuror general la acea dată) şi George Maior (director SRI la data încheierii protocolului). 
Printre obiectivele cooperării se află "constituirea de echipe operative comune care să acţioneze în baza unor 
planuri de acţiune pentru exercitarea competenţelor specifice ale părtilor, în vederea documentării faptelor 
prevazute la art.2". Articolul 2 prevede ca părţile, respectiv SRI şi Parchetul de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi 
Justiţie, cooperează, potrivit competentelor şi atribuţiilor prevăzute de lege, în activitatea de valorificare a 
informaţiilor din domeniul prevenirii şi combaterii infracţiunilor împotriva securităţii naţionale, a actelor de 
terorism, infracţiunilor ce au corespondent în ameninţările la adresa securităţii naţionale şi a altor infracţiuni 
grave, potrivit legii. 
Protocolul mai prevede că SRI acordă, cu titlu gratuit, "asistenţă în domeniul protecţiei informaţiilor clasificate 
detinute şi utilizate de Parchet, pentru prevenirea scurgerii de date şi informaţii cu acest caracter, colectarea, 
transportul şi distribuirea în tară a corespondenţei oficiale". 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Preşedintele Comisiei pentru Drepturile Omului, despre sesizarea MEDIAFAX privind protocolul SRI-Parchet: E 
posibil să vrem să sesizăm CCR 
Senatorul PNL, Marius Nicoară, şef al Comisiei pentru Drepturile Omului, a declarat, pentru MEDIAFAX, că este 
posibil ca Parlamentul să fie interesat să sesizeze CCR cu privire la protocolul SRI-Parchetul General din anul 2009, 
desecretizat. 
"Intră direct la noi. Intră în şedinţa biroului permanent al Senatului şi apoi se repartizează. Eu ca senator şi 
preşedinte de Comisie spun că aştept să văd exact punctele pe care le sesizaţi. Din ce au fost până acum dezbateri 
în spaţiul public, cred că este o chestiune ce s-a întâmplat destul de gravă şi în mod cert noi vom cere puncte de 
vedere şi acelor care sunt vizaţi (SRI şi Parchetul General – n.r.), că aşa e firesc. Apoi, facem o şedinţă şi analizăm 
toate punctele de vedere transmise, după care în mod cert vom lua o decizie care va fi supusă la vot", a afirmat, 
Nicoară, pentru MEDIAFAX. 
Întrebat dacă e indicată sau oportună o sesizare a Curţii Constituţionale pe acest protocol, Nicoară a răspuns: "Da, 
este foarte posibil să fim interesaţi să sesizăm CCR. Cred că un punct de vedere al CCR pe un subiect atât de 
sensibil ar fi extrem de clarificator şi de pertinent, spun eu". 
MEDIAFAX SA a transmis Procurorului General sesizarea în legătură cu posibile infracţiuni comise prin semnarea şi 
punerea în aplicare a Protocolului SRI- Parchetul ÎCCJ, cu următoarele suspiciuni: uzurparea funcţiei,abuz în 
serviciu,compromiterea intereselor justiţiei,delapidare,deturnare de fonduri 
Documentul îi cere totodată lui Augustin Lazar să dispună desecretizarea şi cercetare celorlalte protocoale 
semnate de către Serviciul Român de Informaţii cu alte instituţii ale statului şi aducerea lor la cunoştinţa 
publicului. 
Sesizarea MEDIAFAX SA urmează să fie transmisă Consiliului Superior al Magistraturii, Ministrului Justiţiei, 
Avocatului Poporului, Preşedinţiei, Preşedintelui Camerei Deputatilor, Preşedintelui Senatului, Comisiilor judice 
ale Senatului si Camerei Deputatilor, Comisiilor de abuzuri a Senatului şi Camerei Deputaţilor, Comisiilor 
parlamentare de control al SRI. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Iohannis, scos din procedura de organizare a REFERENDUMULUI. Parlamentul a respins solicitarea de 
reexaminare 
Plenul Camerei Deputaţilor a adoptat miercuri, cu 195 de voturi „pentru”, 71 de voturi „împotrivă” şi 6 abţineri, 
proiectul legii referendumului, preşedintele fiind scos din procedura organizării referendumului. 
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Camera Deputaţilor a votat, în calitate de for decizional, proiectul de lege privind referendumul în forma iniţială, 
în condiţiile în care preşedintele Klaus Iohannis ceruse reexaminarea. 
Modificările aduse legii referendumului îl scoate din procedura organizării referendumului pe preşedintele 
României, având în vedere că, până în prezent, Parlamentul elabora câte un proiect separat de lege de fiecare 
dată când se organiza un referendum, pe care preşedintele îl promulga sau îl putea retrimite la reexaminare. 
Proiectul a fost pus în acord cu o decizie de neconstituţionalitate, după ce CCR a decis că data organizării 
referendumului de revizuire nu poate fi stabilită prin hotărâre de Guvern. 
De asemenea, proiectul iniţiat de PSD îl scoate din procedura organizării referendumului pe preşedintele 
României, având în vedere că, până în prezent, Parlamentul elabora câte un proiect separat de lege de fiecare 
dată când se organiza un referendum, pe care preşedintele îl promulga sau îl putea retrimite la reexaminare. 
Grupul parlamentar PNL din Senat, căruia i s-au raliat şi 13 senatori USR, au înaintat la CCR, la începtul lunii 
septembrie, o sesizare privind proiectul de lege care modifică Legea referendumului. 
CCR a admis, la începutul lunii octombrie, sesizarea PNL şi USR privind proiectul de lege care modifică Legea 
referendumului, în care se contestă faptul că Parlamentul, CCR şi preşedintele au fost eliminaţi din procedura de 
stabilire a obiectului şi datei de organizare a scrutinului. Prevederea potrivit căreia data organizării 
referendumului pentru revizuirea Constituţiei ar urma să fie stabilită de Guvern nesocoteşte competenţele 
constituţionale conferite Parlamentului, a statuat CCR care a admis, cu unanimitate, sesizarea depusă de PNL şi 
USR. 
Curtea a apreciat că este întemeiată critica referitoare la faptul că, prin art.6 alin.(5) fraza a doua din legea de 
modificare a Legii nr.3/2000, data organizării referendumului pentru revizuirea Constituţiei ar urma să fie stabilită 
de Guvern, fiind nesocotite, astfel, competenţele constituţionale conferite Parlamentului, prin art.151, în ceea ce 
priveşte dreptul de a declanşa un referendum naţional. 
CCR a declarat neconstituţională şi abrogarea art.15 alin.(1) din Legea nr.3/2000, care stipulează expres că 
obiectul şi data referendumului se stabilesc prin lege. 
Legea a fost adoptată de Senat cu 175 de voturi „pentru”, 28 „împotrivă” şi 33 de abţineri. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Incompatibilităţile şi conflictul de interese se prescriu după 3 ani, amendament adoptat de deputaţi 
Comisia juridică a Camerei Deputaţilor a adoptat, miercuri, un amendament care modifică Legea ANI care prevede 
că faptele comise de persoanele aflate în funcţii şi demnităţi publice care duc la conflict de interese sau 
incompatibilitate se prescriu după trei ani de la săvârşirea acestora. 
Amendamentul adoptat de deputaţii din Comisia juridică a fost propus de către deputatul PSD Cătălin Rădulescu 
şi semnată de mai mulţi parlamentari din arcul Puterii. Această propune introduce astfe referirea la prevederea 
din Codul civil privind prescripţia, potrivit căreia termenul prescripţiei este de trei ani, dacă legea nu menţionează 
un alt termen. 
Şeful Comisie juridice, Eugen Nicolicea, a explicat în şedinţa forului legislativ că termenul de prescripţie de trei ani 
este din Codul civil, precizând că acesta trebuie introdus în legea privind organizarea şi funcţionarea Agenţiei 
Naţionale de Integritate (ANI). 
În schimb, deputatul USR Stelian Ion a propus ca termenul de prescripţie să fie de şase ani, dar acest lucru a fost 
respins de membrii Comisiei. 
Conform articolului adoptat miercuri de deputaţii jurişti, "faptele săvârşite de persoanele încadrate în categoriile 
prevăzute în art. 1 ce determină existenţa conflictului de interese sau a stării de incompatibilitate se prescriu în 
termen general de 3 ani de la data săvârşirii lor în conformitate cu art. 2517 din legea Codul civil". 
Raportul Comisiei juridice urmează să fie supus la vot în plenul Camerei Deputaţilor. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Condamnaţii cu pedepse de până la 5 ani vor putea executa sancţiunea la domiciliu sau în week-end 
Persoanele condamnate, inclusiv pentru corupţie, cu pedepse de până la 5 ani de închisoare vor putea beneficia 
de executarea pedepsei la domiciliu sau în zilele de week-end într-un centru special înfiinţat, potrivit unor 
amendamente PSD adoptate de Comisia juridice din Camera Deputaţilor. 
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Comisia juridică a Camerei Deputaţilor a aprobat, marţi, mai multe amendamente la trei propuneri legislative 
referitoare la măsurile alternative de executare a pedepselor privative de libertate, stabilind ca persoanele 
condamnate, inclusiv pentru fapte de corupţie, cu pedepse de până la 5 ani de închisoare să poată beneficia de 
executarea pedepsei la domiciliu sau executarea fracţionată a pedepsei în zilele de sâmbătă şi duminică într-un 
centru special înfiinţat. 
Comisia juridică din Camera Deputaţilor a comasat trei propuneri legislative, iniţiate de PNL şi UDMR, adăugând 
mai multe amendamente ale PSD. Deputaţii PNL au criticat amendamentele PSD, menţionând că acestea schimbă 
fundamental propunerea făcută de ei. 
Conform amendamentelor depuse de PSD şi aprobate de comisie, măsurile alternative de executare a pedepsei 
privative de libertate sunt măsuri de natură judiciară, dispuse de judecătorul de supraveghere a executării 
pedepsei conform Legii 254/2013, constând în înlocuirea măsurii executării pedepsei principale cu închisoarea în 
regim de detenţie cu măsura executării acesteia la domiciliu, în libertate sau în regim special penitenciar. 
-0:15 
Judecătorul de supraveghere a executării pedepsei va dispune aceste măsuri pentru persoanele condamnate la o 
pedeapsă de pana la 5 ani, care au efectuat fracţia de 1/5 necesară pentru luarea în discuţie a regimului de 
detenţie. Măsurile alternative nu pot fi dispuse în cazul deţinuţilor care au săvârşit abateri disciplinare, conform 
textului adoptat, la propunerea PSD. 
Măsurile alternative de executare a pedepsei privative de libertate sunt: executare la domiciliu a pedepsei, 
executare fracţionată a pedepsei privative de libertate în zilele de sâmbătă şi duminică într-un centru special 
înfiinţat pentru această măsură de executare, precum şi executarea pedepsei în regim mixt, de echivalent zile de 
muncă în folosul comunităţii şi de zile de executare sâmbătă şi duminică într-un centru special înfiinţat. Toate 
măsurile sunt aplicabile pentru condamnări de până la 5 ani de închisoare. 
Măsurile nu se aplică pentru condamnările pentru săvârşirea de către condamnat a unei infracţiuni cu violenţă 
sau profitând de starea de neputinţă fizică sau psihică a victimei. Din proiectul iniţial a fost eliminată prevederea 
că măsurile alternative nu se pot aplica pentru condamnările pentru infracţiuni de serviciu, de corupţie sau cele 
conexe infracţiunilor de corupţie cât şi persoanelor aflate în stare de recidivă. 
Măsura alternativă de executare a pedepsei privative de libertate la domiciliu se face prin brăţară electronică. De 
asemenea, măsura alternativă de executare fracţionată a unei pedepse privative de libertate constă în executarea 
pedepsei în regim deschis de detenţie numai în zilele de sâmbătă şi duminică, în penitenciarul în care a executat 
restul pedepsei sau într-un centru de detenţie special înfiinţat în acest scop, iar măsura alternativă de executare 
în regim mixt a unei pedepse privative de libertate constă în executarea pedepsei prin prestarea de zile de muncă 
în folosul comunităţii în echivalent şi de executare a pedepsei în regim deschis de detenţie, mai prevăd 
amendamentele adoptate. 
Ministerul Justiţiei urmează să implementeze dispoziţiile prezentei legi, prin adoptarea de norme metodologice, 
în cel mult 30 de zile de la publicarea prezentei legi, şi prin crearea, în spaţii noi, a centrelor de detenţie pentru 
executarea măsurilor alternative, prin achiziţia de brăţări electronice în scop de supraveghere a executării 
pedepselor la domiciliu, prin angajarea de personal în sistemul de probaţiune, norma de angajare fiind de un 
inspector de probaţiune pentru cel mult 60 de persoane care execută o măsură alternativă la măsura executării în 
detenţie a pedepsei cu închisoarea. 
Deputaţii din Comisia juridică au mai stabilit că în cazul persoanelor condamnate la pedeapsa închisorii de până la 
un an executarea pedepsei se realizează în arest la domiciliu, cu excepţia persoanelor condamnate pentru fapte 
comise cu violenţă. 
Conform amendamentelor propuse de UDMR, se va reveni la reducerea pedepsei cu câte 20 de zile pentru fiecare 
carte scrisă în închisoare. Astfel, în cazul elaborării de lucrări ştiinţifice publicate sau invenţii şi inovaţii brevetate, 
se consideră 20 de zile executate, pentru fiecare lucrare ştiinţifică sau invenţie şi inovaţie brevetate, prevede 
textul adoptat. 
Votul asupra raportului a fost amânat pentru a face mai multe corelări între texte. Raportul va fi supus votului 
plenului Camerei Deputaţilor. 
(Sursa: Mediafax) 
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 Mugur Isărescu merge miercuri la Guvern 
Guvernatorul BNR, Mugur Isărescu, participă miercuri, de la ora 16.30, la şedinţa conducerii Comisiei Naţionale 
pentru trecerea la moneda euro, care se desfăşoară la Palatul Victoria. 
Şedinţa conducerii Comisiei Naţionale pentru trecerea la moneda euro are loc începând cu ora 16.30, la Palatul 
Victoria. 
Preşedintele PSD, Liviu Dragnea, a anunţat, în data de 19 martie, că va fi înfiinţată Comisia Naţională pentru 
Aprobarea Planului de Fundamentare şi de aderare la Euro până în 2024, din care vor face parte reprezentanţi ai 
Academiei Române, Preşedinţiei, Guvernului, BNR, societăţii civile şi ai altor instituţii. 
Mugur Isărescu este vicepreşedintele acestui for. 
"Comisia pentru pregătirea României pentru trecerea la moneda unică. Am văzut proiectul de ordonanţa şi l-am şi 
semnat. Am înţeles două lucruri esenţiale. Această comisie suspendă activitatea altui comitet, nu e vorba doar de 
comitetul nostru. Acolo s-a discutat şi despre detalii, cum se face alimentarea cu bancnote a României. Comitetul 
guvernamental de trecere la euro care funcţiona şi copreşedinţi erau premierul României şi Guvernatorul BNR a 
fost suspendat cât funcţionează această comisie. Scopul comisiei este obţinerea consensului naţional. Sunt pentru 
acest lucru. Am lucrat în 2002 la o astfel de strategie. BNR n-are cum să facă acest lucru singură. Suntem co-
preşedinte cu vicepremierul României. Acest lucru înseamnă şi etapele legislative", a declarat Mugur Isărescu. 
"Sunt aproape 20 de amendamente care trebuie aduse Legii BNR pentru a ne putea integra în zona euro. Aceste 
amendamente sunt exact în direcţia opusă. În consecinţă, comitetul de trecere la zona euro este suspendat, iar cel 
de la BNR funcţionează pur tehnic. Am decis să invităm câte un reprezentant al partidelor politice. Comitetul 
nostru funcţionează din 2010, dar trebuie să deschidem mai mult Comitetul nostru către public", a spus Mugur 
Isărecu, în urmă cu câteva zile, legat de această comisie. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Isărescu: Inflaţia va atinge un plafon de 5% în 2018, incertitudinile vin din politicile fiscale. Ce se va întâmpla 
cu preţurile până la sfârşitul anului 
Guvernatorul Băncii Naţionale, Mugur Isărescu, a declarat miercuri că în 2018 inflaţia va atinge „un plafon de 5%”, 
după care, spre sfârşitul anului, aceasta se va tempera. 
„Incertitudinile şi riscurile asociate perspectivei inflaţiei provin în principal din partea preţurilor administrate şi a 
celor volatile; ele decurg şi din conduita politicii fiscale şi condiţiile de pe piaţa muncii. Relevantă este, de 
asemenea, evoluţia economiei şi a inflaţiei în zona euro şi, implicit, conduita politicii monetare a BCE şi a băncilor 
centrale din regiune”, a spus Mugur Isărescu, la briefingul de presă de după şedinţa de politică monetară a 
conducerii Băncii Naţionale a României (BNR). 
Rata anuală a inflaţiei a înregistrat o creştere semnificativă în luna ianuarie 2018, până la 4,32 la sută, de la 3,32 la 
sută în decembrie 2017, urmată în luna februarie de o creştere la 4,72 la sută, uşor sub nivelul prognozat. 
Principalele cauze ţin de efectele de bază asociate reducerilor şi eliminărilor de impozite indirecte şi taxe nefiscale 
în perioada similară a anului anterior, dar şi de majorările recente ale tarifelor la energia electrică, gaze naturale şi 
energie termică, precum şi de creşterea preţului combustibililor. 
Rata anuală a inflaţiei CORE2 ajustat şi-a accelerat ascensiunea, până la 2,8 la sută în ianuarie şi 2,9 la sută în 
februarie 2018, de la 2,4 la sută în decembrie 2017. Majorarea reflectă acumularea progresivă de presiuni 
inflaţioniste pe partea cererii şi pe cea a costurilor, dar şi influenţele cursului de schimb al leului, receptate 
prioritar de segmentul preţurilor serviciilor. 
Rata medie anuală a inflaţiei IPC a continuat să crească până la 1,7 la sută în ianuarie şi 2,1 la sută în februarie 
2018, de la 1,3 la sută în luna decembrie 2017; calculată pe baza indicelui armonizat al preţurilor de consum, 
media anuală a crescut la 1,6 la sută în februarie, de la 1,1 la sută în luna decembrie 2017. 
Creşterea economică a decelerat în trimestrul IV 2017, conform aşteptărilor, dinamica sa anuală rămânând, totuşi 
robustă, la 6,9 la sută, după nivelul de 8,8 la sută atins în trimestrul III, ce a reprezentat maximul perioadei post-
criză. Pe partea cererii, principalul determinant al creşterii economice a continuat să fie consumul gospodăriilor 
populaţiei, deşi cu o contribuţie diminuată, în timp ce un aport pozitiv în creştere a fost adus de formarea brută 
de capital fix, care a atins cel mai mare nivel din 2015. Exportul net şi-a mărit în schimb contribuţia negativă la 
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avansul PIB. Pe partea ofertei, creşterea economică a beneficiat de o susţinere cvasigenerală (servicii, industrie, 
construcţii, impozite nete). 
Pe ansamblul anului 2017, creşterea economică a accelerat la 7 la sută, în condiţiile dinamizării semnificative a 
cererii interne, dar şi a unui aport negativ în creştere a exportului net, care a avut ca implicaţii inclusiv majorarea 
la 3,4% a ponderii deficitului de cont curent în PIB. 
Datele statistice aferente lunii ianuarie 2018 relevă menţinerea la un nivel deosebit de ridicat a dinamicii anuale a 
producţiei industriale, precum şi a celei aferente activităţii de comerţ şi servicii, concomitent însă cu temperarea 
ritmului anual de creştere a salariului net real. 
Condiţiile monetare au continuat să-şi atenueze caracterul acomodativ în trimestrul I 2018, în contextul creşterii 
uşoare a cotaţiilor relevante ale pieţei monetare şi al relativei stabilităţi a cursului de schimb al leului. Pe 
ansamblul primelor două luni ale anului 2018, dinamica anuală a creditului acordat sectorului privat s-a menţinut 
la nivelul mediei trimestrului IV 2017. Componenta în lei a continuat să şi mărească ponderea în creditul total, 
până la 62,9 la sută la sfârşitul lunii februarie (de la un minimum de 35,6 la sută în mai 2012). Pe ansamblul anului 
2017 dinamica nominală a creditului acordat sectorului privat (5,6 la sută) s-a situat sub ritmul anual de creştere 
economică, gradul de intermediere financiară continuând astfel să se reducă. 
Cele mai recente evaluări reconfirmă perspectiva continuării creşterii şi a plafonării ulterioare a ratei anuale a 
inflaţiei deasupra intervalului ţintei pe orizontul foarte scurt de timp, în linie cu prognoza pe termen mediu din 
februarie 2018, care indică revenirea acesteia spre finalul anului curent la limita superioară a intervalului. 
Pe baza datelor disponibile în acest moment, Consiliul de administraţie al BNR a hotărât menţinerea ratei dobânzii 
de politică monetară la nivelul de 2,25 la sută pe an; totodată, a decis menţinerea la 1,25 la sută pe an a ratei 
dobânzii pentru facilitatea de depozit şi a ratei dobânzii aferente facilităţii de creditare (Lombard) la 3,25 la sută 
pe an. De asemenea, Consiliul de administraţie al BNR a decis păstrarea nivelurilor actuale ale ratelor rezervelor 
minime obligatorii pentru pasivele în lei şi în valută ale instituţiilor de credit. 
Deciziile Consiliului de administraţie al BNR au ca scop asigurarea şi menţinerea stabilităţii preţurilor pe termen 
mediu, într-o manieră care să contribuie la realizarea unei creşteri economice sustenabile şi în condiţiile 
prezervării stabilităţii financiare. Consiliul de administraţie subliniază că mixul echilibrat de politici 
macroeconomice şi evoluţia reformelor structurale sunt esenţiale pentru menţinerea stabilităţii macroeconomice 
şi întărirea capacităţii economiei româneşti de a face faţă unor eventuale evoluţii adverse. 
Minuta deliberărilor privind adoptarea deciziei de politică monetară în cadrul şedinţei de astăzi va fi publicată pe 
website-ul BNR în data de 16 aprilie 2018, la ora 15.00. 
Următoarea şedinţă a CA al BNR dedicată politicii monetare va avea loc în data de 7 mai 2018, când va fi analizat 
noul Raport trimestrial asupra inflaţiei. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 A doua zi de creştere consecutivă a ROBOR 
Indicele ROBOR la trei luni, în funcţie de care se calculează costul creditelor în lei cu dobânda variabilă, a crescut, 
miercuri, la 2,10%, de la 2,09% cât înregistra marţi, conform datelor publicate de Banca Naţională a României 
(BNR). 
Indicele la şase luni, utilizat în calculul dobânzilor la creditele ipotecare, a crescut la 2,42%, de la 2,41%. 
Indicele ROBOR la nouă luni, care reprezintă rata dobânzii platită la creditele în lei atrase de către băncile 
comerciale de la alte bănci comerciale pentru o perioadă de nouă luni, a crescut la 2,48%, de la 2,47% marţi. 
Indicele ROBOR la 12 s-a menţinut la 2,53%. 
ROBOR reprezintă rata medie a dobânzii la care bancile românesti se împrumută între ele în lei. Indicele se 
stabileşte zilnic de BNR ca medie aritmetică a cotatiilor practicate de zece bănci selectate de Banca Naţională. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Moţiunea simplă împotriva ministrului Culturii, referitoare la Centenarul Marii Uniri, respinsă în Camera 
Deputaţilor 
Moţiunea simplă depusă de PNL împotriva ministrului Culturii, George Ivaşcu, referitoare la Centenarul Marii 
Uniri, a fost respinsă, miercuri, în Camera Deputaţilor, cu 94 de voturi ”pentru”, 159 ”împotrivă” şi şapte abţineri. 

mailto:ujcnslrfratiahd@yahoo.com


                                                       UNIUNEA  JUDEŢEANĂ  C.N.S.L.R  FRAŢIA 
      HUNEDOARA 

                                                330013-Deva , Bd. Mihail Kogalniceanu Nr.4; 

                                            cont IBAN: RO 55 RNCB 0160 0270 7127 0001  BCR  Deva 

                   Tel:  0720020323;   Tel/Fax: 0254 212504 

URL: http:\\www.cnslrfratiahd.ro E-mail: ujcnslrfratiahd@yahoo.com 

Împreună vom fi mai puternici                         

 
Moţiunea simplă a fost iniţiată de 106 deputaţi de la PNL, USR şi PMP şi se referea la la Centenarul Marii Uniri. 
Redăm în continuare discursul susţinut, marţi, de ministrul Culturii şi Identităţii Naţionale, George Ivaşcu, la citirea 
moţiunii simple referitoare la Centenarul Marii Uniri: 
”La fel ca dumneavoastră, m-am frămîntat şi eu căutând răspunsul la întrebarea: ce este Centenarul? Ca român, 
ca om de cultură şi ca membru al Guvernului României, m-am întrebat, la fel ca dumneavoastră, cum trebuie 
cinstit şi aniversat un eveniment de asemenea magnitudine istorică şi spirituală? De fapt, cred că noi suntem 
astăzi aici dintr-un singur motiv: nu să ne certăm, ci să găsim soluţii despre cum să organizăm mai bine 
sărbătorirea Anului Centenar al Marii Uniri!-0:10 
Cu toată onestitatea, mărturisesc că, dat fiind că este prima oară când ne confruntăm cu o asemenea sarcină, am 
constatat că nimeni nu ştie exact. Însă fiecare are dreptul la o părere şi ţine să şi-o impună în public. Pentru unii, 
Centenarul ar trebui să fie un mare Revelion cu muzică populară, bucate şi licori alese, care să ţină probabil tot 
anul 2018. Şi toate astea pe banii cetăţenilor. Pentru alţii, Centenarul ar trebui să fie un fel de Jocuri Olimpice ale 
României – doar ale României – în care fiecare judeţ se întrece în activităţi cât mai năstruşnice iar în final – pe la 1 
decembrie seara – să organizăm un imens foc de artificii şi să ne dăm medalii între noi, pentru că, nu-i aşa, 
important este să participi. 
Mai sunt şi cei care optează pentru o variantă mai sobră: Centenarul este prilejul de a comemora câteva mari 
figuri ale istoriei prin organizarea unor ceremonii militaro-religioase, o invocare-maraton din care cu greu ar putea 
un trecător să ghicească bucuria acestui popor, la împlinirea unui ideal pentru care a aşteptat nu zece, nu o sută, 
ci o mie de ani! Toţi cei de mai sus au dreptul să gândească aşa, dar pierd din vedere esenţialul. Am spus-o în mai 
multe rânduri, dar sunt mândru s-o repet şi aici: cred, cu cea mai mare tărie căa cinsti cu adevărat reuşita măreaţa 
a înaintaşilor noştri, înseamnă a omagia în primul rând faptele lor şi adevărul istoric. 
Unirea a trebuit recunoscută, consfinţită şi ratificată de sistemul de tratate internaţionale de după Primul Război 
Mondial. Aşadar vom sărbători Tratatul de la Versailles, semnat pe 28 iunie 1919, care a anulat Pacea separată 
impusă samavolnic la Buftea. Vom sărbători Tratatul de la 10 septembrie 1919, care a recunoscut unirea 
Bucovinei. Vom aniversa Tratatul de la Paris din 9 decembrie 1919, prin care se recunoştea internaţional faptul că 
România Mare a acordat cetăţenia sa tuturor minorităţilor de pe teritoriul unificat. 
Vă întreb, merită aceste momente ale istoriei noastre să facă parte din sărbătoarea Centenarului? Nu de alta, dar 
guvernul României a prelungit alocarea bugetară până în 2020, fiindcă aceste evenimente au avut loc în 1918, 
1919 şi 1920. Nu fiindcă ministrul Ivaşcu ar fi leneş sau incompetent. 
Vă întreb iarăşi, merită marcată semnarea Tratatului de la Trianon? Aşa cum unii dintre dumneavoastă o ştiu cu 
siguranţa, a avut loc la 4 iunie 1920, cu patru luni înaintea celui de la Paris, prin care se recunoştea unirea 
Basarabiei. Puteam să nu sărbătorim ianuarie 1919, când Statele Unite ale Americii, prin preşedintele Wilson, 
susţin şi recunosc unificarea României. Doamnelor şi domnilor deputaţi, ce Românie şi ce Unire ar trebui să 
sărbătorim, fără Parlamentul Unirii din 1919? 
Aşadar NUministrul Ivaşcu şi nu guvernul PSD au hotărât că momentul Unirii nu se încheie, ci doar începe în 1918. 
Mă întreb atunci, de ce nimeni nu s-a gândit să respecte adevărul istoric, inducându-se în mod nedrept şi incorect 
faţă de naţiunea română şi faţă de făuritorii Marii Uniri, conceptul că aniversarea Centenarului se referă doar la 
1918, ignorându-se în felul acesta marile evenimente naţionale, europene şi internaţionale ce au urmat şi validat, 
atestând România Mare, România unită. 
Centenarul nu sărbătoreşte victoria românilor asupra altor popoare, ci eliberarea tuturor fiilor acestui pământ de 
sub asuprirea Imperiilor care ne-au confiscat atât de des devenirea. Doamnelor şi domnilor chiar în titlul moţiunii 
de azi se face referire la românii de pretutindeni, pe care cineva consideră că i-aş nesocoti. Dimpotrivă,cred că o 
Românie demnă, la 100 de ani de la Marea Unire, trebuie să fie clădită din demnitatea fiecărui cetăţean al ei, 
oriunde s-ar afla acesta. De aceea îndrăznesc să vă spun acest lucru şialtfel, cu vorbele unui MARE om de acum 
100 de ani: ”Sunteţi, domnilor, reprezentanţii unui popor care este mândru şi poate fi mândru de trecutul său, şi 
care trebuie să aibă mare încredere în viitorul său. Nu scădeţi rolul pe care el trebuie să-l aibă în lume; fiţi cât de 
modeşti pentru persoana dumneavoastră, dar nu fiţi niciodată modeşti pentru poporul pe care îl 
reprezentaţi.”Aşa vorbea cel mai iscusit dintre liderii liberali, marele om de stat Ion I.C. Brătianu, ale cărui 
recomandări sunt valabile şi astăzi şipentru acest ministru PSDal Culturii şi Identităţii Naţionale. 
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Privitor la manifestările din teritoriu, la proiectele din judeţe şi primării, ţin să asigur de la acestă tribună pe 
fiecare responsabil local, că are în mine cel mai deschis ministru pentru sărbătorirea Unirii pe întreg teritoriul. Dar 
aici intervine una dintre diferenţele modului meu de abordare: aleg să aprob acele manifestări care, cum spuneau 
înaintaşii noştri, aduc lumina culturii în cel mai îndepărtat cătun, acele investiţii în recondiţionarea caselor 
memoriale sau căminelor culturale ce sunt mereu şi mereu peste puterile comunităţilor restrânse şi cer 
intervenţia statului. 
Cred din tot sufletul în educaţia prin cultură, doresc ca marile personalităţi ale acestui secol din toate domeniile să 
aibă fiecare măcar un bust în localitatea natală, pentru ca elevii care trec pe lângă ele în drum spre şcoală să ştie 
că există precedente, căse poate, că succesul lor în viaţă depinde de ei şi că România de peste 100 de ani se va 
mândri cu figuri răsărite din toate straturile societăţii noastre. 
Având în vedere importanţa aniversării Centenarului, moţiunea de azi şi în dorinţa de a fi cât mai clar şi riguros, vă 
voi expune următoarele: 
Situaţia existentă la preluarea mandatului; 
Ce s-a întreprins în cele circa 60 de zile de guvernare ale actualului guvern şi ce urmează a se realiza în perioada 
imediat următoare, la nivelul Comitetului Interministerial şi implicit la nivelul Ministerului Culturii şi Identităţii 
Naţionale; 
Punctual, cu privire la situaţia existentă la preluarea mandatului, am constatat următoarele: 
Nu există o strategie unitară, bazată pe o concepţie clară, principii şi teme principale, a modului de aniversare a 
Centenarului; 
Existau doar liste/tabele, cu circa 2.042de enunţuride activităţi dedicate Centenarului; 
- Nu aveau o fundametare reală, completă; 
- În plus, nu exista cadrul legal adecvat, mai ales din punct de vedere al mecanismelor de finanţare; 
- Vorbim, totuşi, de bani publici, alocaţi cu destinaţie clară – aniversarea Centenarului. 
- Aşadar, nu puteam fi de acord cu risipirea banului public pentru că nu existau criterii de selecţie; 
- Nu existau descrieri complete ale acţiunilor propuse, lipseau fişele tehnice şi devizele justificative. Am, totuşi, 10 
anide activitate managerială şi administrativă în domeniul culturii. 
- Acest lucru s-a întâmplat atât cu opinia publică şi chiar cu dumneavoastră, doamnelor şi domnilor parlamentari. 
- De aceea fac un apel la dumneavoastră, să înţelegeţi că nu am făcut decât să reconsider situaţia şi să introduc 
relevanţa tematică şi legalitatea în cheltuirea banului public. 
 În acest context, cu sprijinul necondiţionat, direct şi nemijlocit al doamnei Prim-ministru, al colegilor din 
Comitetul Interministerial (şi cu această ocazie le mulţumesc pentru înţelegere şi sprijin), am întreprins încă de la 
începutul mandatului, în principal, următoarele: 
S-a elaborat şi aprobat Ordonanţa de Urgenţă prin care sunt stabilite următoarele: 
Mecanisme clare de finanţare, oferind şi posibiliatea reportării sumelor neutilizate la finalul anului bugetar, până 
cel târziu în anul 2020, permiţând în felul acesta, continuarea până la finalizare a proiectelor importante şi, mai 
ales, a celor care vizează refacerea caselor memoriale. 
S-a decis că la şedinţele Comitetului Interministerial, pot participa, în afară de membrii acestuia, reprezentanţi ai 
Parlamentului, ai Administraţiei Prezidenţiale, mediului academic şi organizaţiilor neguvernamentale. 
Consider că am reuşit să repar o nedreptate, introducând şi posibilitatea legală pentru finanţarea proiectelor 
propuse de organizaţii neguvernamentale, evident, acolo unde se face dovada unui potenţial creator excepţional. 
Pe 12 martie 2018, s-a obţinut certificatul OSIM al ghidului vizual al Centenarului,din acest moment, toate 
instituţiile centrale şi locale, dar şi entităţile private, pot demara implementarea cât mai largă a acestuia, cu titlu 
gratuit. 
Vă rog să-mi permiteţi, cu această ocazie, doamnelor şi domnilor parlamentari, să vă solicit participarea pentru a 
reuşi această implementare cât mai rapidă şi mai largă la toate nivelurile şi, mai ales, în circumscripţiileelectorale 
pe care le reprezentaţi. Deci nuam blocat nimic, ci realizez un demers de intrare în normalitate şi legalitate. 
Ordonanţa de Urgenţă este fundamentată pe Documentul Programatic şi are la bază conceptul ce vizează 
România contemporană şi viitoare, în contextul european şi nord-atlantic.Aniversarea Centenarului trebuie să se 
realizeze printr-o abordare şi o viziune integrată şi unitară pe coordonatele unităţii, coeziunii şi consensului 
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naţional. Documentul Programatic conţine principii, teme şi tipuri de acţiuni care trebuie să se desfăşoare pentru 
aniversarea Centenarului. 
Ne aflăm într-o evaluare permanentă şi benefică a TUTUROR propunerilor şi ideilor depuse până în prezent şi 
avem aceeaşi deschidere şi transparenţă pentru propunerile de proiecte ce vor urma. 
Am supus spre aprobare o primă listă de proiecte, eligibile din punct de vedere al conţinutului (conceptual şi 
tematic), criteriilor de selecţie şi a legalităţii finanţării. 
Prin decizia doamnei Prim-ministru, s-a schimbat componenţa comitetului interministerial, ridicându-se gradul de 
reprezentativitate şi responsabilitate a membrilor acestuia, la nivel de miniştri. Pe măsura finalizării tuturor 
listelor de proiecte şi aprobării acestora de către Comitetul Interministerial, se va întocmi calendarul naţional de 
evenimente dedicate aniversării Centenarului. 
Un punct important în moţiunea dumneavoastră este cel referitor la situaţia monumentului Marii Uniri de la Alba 
Iulia. 
Deşi nu există în moţiunea dumneavoastră, vă rog să-mi permiteţi să vă prezint şi situaţia Monumentului dedicat 
Marii Uniri de la Arad. Mărturisesc, cu toatăsinceritatea, că situaţia ambelor monumente este GRAVĂ. Consider că 
atât dumneavoastră, cât şi opinia publică, trebuie să cunoaşteţi situaţia exactă, reală, cu atât mai mult cu cât în 
spaţiul public se vehiculează tot felul de informaţii false şi denaturări ale adevărului. 
Alba Iulia 
În mod obiectiv, iată despre ce este vorba: 
În 1993, adică acum 25 de ani, a avut loc concursul pentru Monumentul Unităţii Naţionale din Alba-Iulia, cu ocazia 
celei de-a 75 aniversări a Marii Uniri; (după cum toată lumea ştie, acum aniversăm 100 de ani). Câştigătorul 
acestui concurs a fost sculptorul Mihai BUCULEI, conform procesului verbal din 21 octombrie 1993. După 5 ani, în 
1998, Ministerul Lucrărilor Publice şi Amenajării Teritoriului avizează încredinţarea directă a elaborării studiului de 
fezabilitate pentru monument către autor. Mai trec 10 anişi, în 2008, Primăria Municipiului Alba Iulia solicită 
printr-o adresă Ministrului Culturii finalizarea proiectului MIHAI BUCULEI, pentru negocierea onorariului autorului, 
proiectarea lucrărilor de amenajare urbană aferente şi identificarea surselor de finanţare. În 2009, urmare a unei 
documentaţii înaintate de Mihai BUCULEI către Comisia Naţională pentru Monumente de For Public, se obţine 
aviz favorabil pentru faza întâi. În acelaşi an, 2009, Ministerul Culturii solicită organizatorului, respectiv autorităţii 
locale, deţinătoarea documentaţiei şi arhivei concursului, completarea documentaţiei pentru faza a II-a. După înca 
8 anide stagnare, în 2017, pe 7 decembrie, Parlamentul României adoptă legea nr 246, pentru realizarea 
monumentului Marii Uniri, alocând o sumă de 18,5 milioane RON. 
Primul lucru pe care l-am constatat analizând situaţia, repet, în contextul dorinţei de a avea la Alba Iulia acest 
monument, este că după 25 de ani, între Ministerul Culturii şi autorul operei, sculptorul Mihai BUCULEI, NU 
EXISTĂ NICI UN CONTRACTşi NU A EXISTAT NICIODATĂ!!! 
Ce am întreprins în această perioadă şi ce trebuie întreprins pentru a începe realizarea operei şi montarea ei în 
timp util: 
în primul rând, încheierea contractului (între autor şi Ministerul Culturii). Pentru ca aceasta să se realizeze în 
depline condiţii de legalitate, trebuie reconstituită toată documentaţia necesară, încă din 1993. În acest sens, încă 
de la începutul mandatului meu, s-au făcut întâlniri de lucru în compartimentele de specialitate ale Ministerului 
Culturii, s-a constituit o comisie de analiză şi prenegociere, trimiţându-se şi un draft de contract către sculptor, 
pentru analiză. Tot în această perioadă, s-a menţinut contactul permanent cu autoritatea locală, respectiv 
Primăria Alba Iulia, în special cu dl. Primar Hava, cu care am avut o primă întâlnire directă la Bucureşti, 
următoarea fiind programată JOI, 5 aprilie, când mă voi deplasa personalla Alba Iulia, pentru a analiza împreună 
situaţia la faţa locului. 
Vă asigur doamnelor şi domnilor parlamentari, că ambele părţi, respectiv Primăria municipiul Alba Iulia şi 
Ministerul Culturii, şi-au exprimat cert dorinţa de a rezolva toate problemele pâna la finalizarea montării 
monumentului. Sperăm într-o colaborare constructivă şi din partea sculptorului Mihai BUCULEI. 
Situaţia privind finalizarea lucrărilor pentru realizarea şi amplasarea Monumentului Marii Uniri din 1918, din 
municipiul Arad este la fel de dificilă, însă cu un parcurs de numai 12 ani(spre deosebire de cel anterior de 25). 
Datele obiective sunt, în mod succint, următoarele: 

mailto:ujcnslrfratiahd@yahoo.com


                                                       UNIUNEA  JUDEŢEANĂ  C.N.S.L.R  FRAŢIA 
      HUNEDOARA 

                                                330013-Deva , Bd. Mihail Kogalniceanu Nr.4; 

                                            cont IBAN: RO 55 RNCB 0160 0270 7127 0001  BCR  Deva 

                   Tel:  0720020323;   Tel/Fax: 0254 212504 

URL: http:\\www.cnslrfratiahd.ro E-mail: ujcnslrfratiahd@yahoo.com 

Împreună vom fi mai puternici                         

 
În 2006, Ministerul Culturii organizează un concurs, câştigat în 2007 de sculptorul Florin CODRE. În acelaşi an, se 
încheie contractul între Ministerul Culturii şi autorul câştigător al concursului, în valoare de circa 10 milioane de 
RON, se începe plata contractului, pe etape de execuţie, ultima plată a contractului către autor efectuându-se în 
2010, exact acum 8 ani, autorul rămânând cu obligaţia montării monumentului. Începe o suită de tergiversări şi 
discuţii, atât asupra amplasamentului monumentului cât şi a obligaţiilor contractuale, care se soldează cu un 
proces civil, finalizat prin sentinţa definitivă din 27 aprilie 2016, în care autorul este obligat să transporte şi să 
amplaseze monumentul. Având preocuparea de a rezolva în sens pozitiv amplasarea monumentului Marii Uniri, 
încă de la începutul mandatului meu, acum 2 luni, am efectuat: 
- întâlniri cu autorul, sculptorul Florin CODRE; 
- deplasarea la Arad, pentru a constata situaţia amplasării monumentului şi de a purta discuţii pentru a găsi soluţii 
de rezolvare ; 
- întâlniri cu primarul Gheorghe Falcă, întâlniri cu parlamentari şi consilieri locali PSD, în dorinţa de a găsi prin 
medieresoluţiile optime pentru a reuşi amplasarea acestui monument. 
- considerăm că numai prin negocierea între factorii politici locali şi primar, acest monument se poate monta în 
circa o lună şi jumătate (conform afirmaţiilor făcute de sculptorul Florin CODRE), în toate condiţiile prevăzute de 
lege. 
Doamnelor şi domnilor parlamentari, după cum vedeţi, în ambele situaţii, Alba Iulia şi Arad, în aceste două lunimi-
am dedicat toată atenţia şi o bună parte din timp rezolvării problemelor, sub trei aspecte: 
Legal 
Instituţional 
Prin implicare personală 
Pe scurt, nu am oprit, blocat, complicat sau încurcat absolut nimic în legătură cu aceste monumente ci m-am 
străduit să descurc iţele moştenite de la vreo 20 de miniştri anteriori. Vă asigur că am toată disponibilitatea şi 
dorinţa ca România să poată construi monumentele Marii Uniri, dar fiecare pas în acest sens trebuie să fie unul 
legal. 
Înainte de a încheia, aş dori să mă adresez direct dumneavoastră, ca parlamentari români şi responsabili politici. 
Ne-am adunat aici, astăzi, ca să lămurim cum dorim să celebrăm marile fapte de acum 100 ani. Când vor vota 
deputaţii liberali, mi-aş dori să se întrebe cum ar fi votat Brătianuo moţiune politică pe o asemenea miză. Iar când 
va vota orice patriot român, de orice orientare politică, să aibă un gând pentru patrioţii Maniu, Vaida-Voevod, 
Marghiloman, Averescu sau Take Ionescu, lideri care au dat strălucire istoriei noastre, nu atât prin luări de poziţii 
tăioase, cât prin compromisuri înţelepte, fecunde şi stabilizatoare de ţară. 
Doamnelor, domnilor, poate ar fi timpul ca din România mea, din România ta, din România lui, să facem România 
noastră, la mulţi ani România noastră!”. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ministerul Apărării Naţionale, ANUNŢ despre salariile militarilor 
MApN anunţă că a virat, miercuri, în avans faţă de data obişnuită, către toţi angajaţii MApN, sumele aferente 
valorii financiare a normei de hrană corespunzătoare lunii aprilie, transferurile în conturile personale ale 
angajaţilor urmând să fie efectuate de bănci în data de 5 aprilie. 
Valoarea normei de hrană este calculată, după normativele în vigoare, în cuantum de 960 lei pentru personalul 
militar, respectiv 810 lei pentru salariaţii civili. 
Sumele aferente drepturilor salariale ale lunii martie se vor vira în data de 13 a lunii curente, potrivit Ministerului 
Apărării Naţionale (MApN). 
Şi Ministerul Afacerilor Interne a anunţat că întreg personalul ministerului va primi pe 5 aprilie norma de hrană 
pentru luna aprilie, în valoare de aproximativ 960 de lei pentru poliţişti şi militari şi 750 de lei pentru personal 
contractual, la care se adaugă şi cota pe această lună din norma de echipament, de circa 240 de lei, asta în 
condiţiile în care în MAI, plata salariilor se face în mod normal în ziua de 14 a lunii. 
Ministrul Finanţelor, Eugen Teodorovici, a declarat, miercuri, că prim-ministrul Viorica Dăncilă s-a referit clar că 
vor primi salariile înaintea sărbătorilor pascale, pe 5 aprilie, doar bugetarii ai căror instituţii au solicitat acest 
lucru, iar restul vor primi în ziua de salariu. 
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"Bugetarii care au cerut. Asta este ceea ce doamna prim-ministru a spus foarte clar. Pentru că asta au solicitat. Nu 
poţi să-I dai celui care nu solicită. Cei care nu au făcut solicitare nu primesc mâine. Primesc când au data de 
salariu. Am discutat cu doamna prim-ministru şi zilele trecute şi săptămâna trecută. Am spus că vom discuta la 
nivelul Guvernului şi am convenit că avem un cadru legislativ pe care noi îl creăm. L-am trecut în Monitorul Oficial 
şi fiecare structură în parte poate da, dacă aşa a decis. Noi am consultat ministerele respective. Legea spune că, în 
baza Ordinului Ministerului de Finanţe, între 5 şi 15 aprilie se pot da salariile şi asta s-a făcut. S-a comunicat şi cine 
şi-a manifestat interesul este trecut în Ordinul de ministru şi publicat în Monitorul Oficial", a afirmat Eugen 
Teodorovici la Parlament. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Legea prin care se interzice comercializarea pungilor din plastic cu mâner de la 1 ianuarie 2019 a fost 
promulgată 
Preşedintele Klaus Iohannis a semnat, miercuri, decretul privind promulgarea Legii pentru modificarea şi 
completarea Legii nr. 249/2015 privind modalitatea de gestionare a ambalajelor şi a deşeurilor de ambalaje, prin 
care introducerea pe piaţa naţională a pungilor de transport din plastic subţire şi foarte subţire cu mâner va fi 
interzisă începând cu data de 1 iulie 2018, iar de la 1 ianuarie 2019 se interzice şi comercializarea acestora. 
 
Actul normativ modifică Legea nr. 249/2015 privind modalitatea de gestionare a ambalajelor şi a deşeurilor de 
ambalaje în sensul transpunerii Directivei (UE) 2015/720 a Parlamentului European şi a Consiliului din 29 aprilie 
2015 de modificare a Directivei 94/62/CE în ceea ce priveşte reducerea consumului de pungi de transport din 
plastic subţire. 
 
Pungile de transport din plastic subţire şi foarte subţire fără mâner nu fac obiectul interzicerii comercializării sau 
introducerii pe piaţa naţională. 
 
Legea reglementează responsabilitatea operatorilor economici care introduc pe piaţa naţională pungi de 
transport din plastic biodegradabile şi compostabile de a eticheta aceste ambalaje; obligaţia operatorilor 
economici care comercializează produse ambalate în ambalaje primare reutilizabile de a primi ambalajele 
reutilizabile la schimb sau de a rambursa, la solicitarea consumatorului, valoarea depozitului; responsabilitatea 
operatorilor economici care introduc pe piaţa naţională ambalaje de desfacere, inclusiv pungi de transport din 
plastic, pentru deşeurile generate de respectivele ambalaje. 
 
Astfel, operatorii economici producători de ambalaje şi/sau de produse ambalate au obligaţia să utilizeze un 
sistem de marcare şi identificare pentru ambalaje în vederea îmbunătăţirii activităţilor de recuperare şi reciclare a 
deşeurilor de ambalaje. Operatorii economici care comercializează produse ambalate în ambalaje primare 
reutilizabile sunt obligaţi să primească ambalajele reutilizabile la schimb sau să ramburseze, la solicitarea 
consumatorului, valoarea depozitului. 
 
Operatorii economici care comercializează pungi de transport din plastic sunt obligaţi să comercializeze numai 
pungi de transport din plastic care respectă cerinţele esenţiale privind caracterul reutilizabil al unui ambalaj, astfel 
încât acestea să corespundă unor reutilizări multiple, cu excepţia pungilor de transport din plastic foarte subţire. 
 
Începând cu data de 27 mai 2018, informările şi rapoartele privind gestionarea ambalajelor şi a deşeurilor de 
ambalaje transmise Comisiei Europene de către Ministerul Mediului vor cuprinde şi date cu privire la consumul 
anual de pungi de transport din plastic subţire, mai prevede proiectul. 
 
Tot miercuri, şeful statului a semnat decretele privind promulgarea Legii pentru modificarea şi completarea Legii 
nr. 52/2011 privind exercitarea unor activităţi cu caracter ocazional desfăşurate de zilieri, a Legii privind 
aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr. 53/2017 pentru modificarea şi completarea Legii nr. 53/2003 - 
Codul muncii şi a Legii privind aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr. 73/2017 pentru completarea 
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Legii nr. 202/2006 privind organizarea şi funcţionarea Agenţiei Naţionale pentru Ocuparea Forţei de Muncă, 
precum şi pentru modificarea art. 24 din Ordonanţa Guvernului nr. 129/2000 privind formarea profesională a 
adulţilor.  
(Sursa: Agerpres) 
 

 "Miercurea Alarmelor" | Sirenele de alarmare a populaţiei vor suna în toată ţara, de la ora 10.00, într-un nou 
exerciţiu IGSU 
Miercuri dimineaţă, de la ora 10.00, va avea loc un nou exerciţiu “Miercurea Alarmelor”, anunţă Inspectoratul 
General pentru Situaţii de Urgenţă (IGSU). 
Începând cu luna august a anului trecut, Inspectoratul General pentru Situaţii de Urgenţă (IGSU) desfăşoară în 
prima zi de miercuri din fiecare lună exerciţii de alarmare care sunt destinate testării mijloacelor tehnice existente 
la nivel naţional şi îmbunătăţirii timpului de reacţie al autorităţilor în situaţii speciale de urgenţă. 
Sirenele din ţară vor emite semnalul “Alarmă la dezastre”, care presupune iminenţa producerii unor calamităţi cu 
impact major asupra comunităţilor. 
"Asigurăm opinia publică asupra necesităţii şi utilităţii derulării permanente a acestor antrenamente lunare", 
precizează IGSU. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Igor Dodon: Nu am fost, nu sunt şi nu voi fi niciodată antiromân. Dar eu sunt categoric antiunionist 
Preşedintele Republicii Moldova, Igor Dodon, a declarat, marţi, că nu urăşte România şi că nu fost şi nu va fi 
antiromân, însă a avertizat că se opune categoric tuturor mişcărilor unioniste, relatează Unimedia.info. 
”Eu nu am fost, nu sunt şi nu voi fi niciodată antiromân. Categoric, nu. Românii sunt prietenii, fraţii noştri. Dar eu 
sunt categoric antiunionist. Noi nu putem să fim antiromâni pentru că noi avem diferite etape de istorie comună. 
Ne place, nu ne place, au fost diferite etape. Din 1359 până în 1812, Moldova a fost o ţară foarte mare. După 
1812, când, într-a doua jumătate a secolului XIX a fost creată România, a fost recunoscut acest proces, inclusiv de 
Basarabia, care era parte a Imperiului Rus. Mai tragice, mai bune. Dar românii sunt prietenii noştri. Noi nu putem 
să fim antiromâni şi nici nu ne dorim acest lucru. Dar noi suntem categoric antiunionişti şi această abordare este a 
majorităţii covârşitoare a cetăţenilor Republicii Moldova”, a declarat Dodon. 
Liderul de la Chişinău a criticat în repetate rânduri acţiunile unioniste de pe ambele maluri ale Prutului şi a 
avertizat că va sesiza ONU şi Consiliul Europei despre declaraţiile unor oficiali români privind unirea dintre cele 
două state. Cu toate acestea, Dodon a precizat că este dispus să colaboreze cu oficialii de la Bucureşti. 
”Într-o anumită perioadă, când nu făceam politică, în fiecare an mergeam la ski în România. În ultimii şapte sau 
cinci ani, prima oară am fost în România cu două săptămâni în urmă când am trecut prin aeroportul din Bucureşti 
în drum spre muntele Athos. Eu sunt deschis colaborării. Am transmis acest mesaj şi conducerii României. Dacă ei 
consideră, din careva argumente politice pentru ei, că nu este timpul, este decizia lor. Noi suntem deschişi pentru 
dialog”, a adăugat preşedintele Republicii Moldova. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ţări UE, inclusiv România, ar putea fi deferite Curţii Europene de Justiţie din cauza poluării. Sunt vizate 
maşinile diesel 
Comisia Europeană ar putea sesiza Curtea Europeană de Justiţie referitor la calitatea aerului în nouă ţări membre 
UE, inclusiv România, situaţie care ar putea conduce la instituirea de limite privind circulaţia vehiculelor diesel în 
oraşele mari, afirmă surse citate de publicaţia Welt am Sonntag. 
Comisia Europeană ar putea sesiza Curtea Europeană de Justiţie referitor la calitatea aerului în nouă ţări membre 
UE, inclusiv România, situaţie care ar putea conduce la instituirea de limite privind circulaţia vehiculelor diesel în 
oraşele mari, afirmă surse citate de publicaţia Welt am Sonntag. 
Comisia Europeană intenţionează să intensifice presiunile asupra ţărilor acuzate că nu iau măsuri eficiente pentru 
îmbunătăţirea calităţii aerului în zonele urbane. În acest context, Karmenu Vella, comisarul UE pentru Mediu, 
Afaceri maritime şi Pescuit, ar putea sesiza Curtea de Justiţie a UE (CJUE) din cauza refuzului autorităţilor din ţările 
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respective de a adopta măsuri necesare diminuării poluării, afirmă surse citate de publicaţia germană Welt am 
Sonntag. 
Conform publicaţiei, situaţia ar putea conduce la instituirea de limite privind circulaţia vehiculelor diesel în marile 
centre urbane. 
Comisia Europeană a anunţat oficial că urmează să decidă dacă lansează ori nu procedurile de sancţionare a celor 
nouă state membre UE, printre care se numără şi România, evaluate în privinţa măsurilor de îmbunătăţire a 
calităţii aerului în zone urbane. 
La sfârşitul lunii ianuarie, Comisia Europeană a somat România şi alte opt ţări europene să prezinte măsuri pentru 
diminuarea poluării aerului, în caz contrar urmând să fie lansate procedurile de sancţionare. Pe 30 ianuarie, la 
Bruxelles a avut loc o reuniune la nivel ministerial cu reprezentanţii a nouă ţări care nu respectă normele privind 
calitatea aerului. Cele nouă state membre - Cehia, Germania, Spania, Franţa, Italia, Ungaria, România, Slovacia şi 
Marea Britanie - riscă să fie vizate de proceduri de sancţionare din cauza depăşirii limitelor stabilite în cazul 
poluării aerului. "Actuala Comisie Europeană a transmis în mod substanţial că vrea să aibă acţiuni majore în 
lucrurile de importanţă majoră. Şi nu este ceva mai grav decât pierderea de vieţi omeneşti din cauza poluării. 
Protejarea cetăţenilor noştri reprezintă principala prioritate a preşedintelui Jean-Claude Juncker şi a întregului 
Colegiu de comisari, iar acest lucru trebuie să devină principala prioritate şi în statele membre, pentru guverne şi 
pentru toate ministerele responsabile, fie că sunt miniştrii Transporturilor, Energiei, Industriei, Agriculturii sau 
Finanţelor. Credibilitatea noastră comună depinde de acest lucru", a afirmat pe 30 ianuarie Karmenu Vella, 
comisarul UE pentru Mediu, Afaceri maritime şi Pescuit. 
La sfârşitul lunii februarie, Tribunalul administrativ federal din Germania a decis că Primăriile oraşelor germane 
pot dispune interdicţii de circulaţie pentru vehiculele cu propulsie pe motorină. 
Vehiculele cu propulsie pe motorină vor fi interzise şi în centrul istoric al Romei începând din 2024, a anunţat 
primarul capitalei Italiei, Virginia Raggi. 
(Sursa: Mediafax) 
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